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Management accounting is the accounting that is based on identifying, measuring, 

analyzing, interpreting and communicating financial and non-financial information to 

managers in order to assess the degree of achievement of the goals’ organization; 

its purpose is to assist the internal users of the organization in making informed 

business decisions.

Traditional management accounting tools like budget - dashboard – financial 

indicators-..., became unable to provide the information necessary to make the best 

decisions in a contemporary environment characterized by rapid technological changes 

and strong competition. These were the reasons for discovering new management 

accounting tools such as: Balanced Scorecard, Total Quality Management, Activity 

Based Costing, Target Costing ... and other tools.

Digitalization has affected all areas of life, and the business world is one of those 

areas that have been affected. This influence is also reflected in the accounting 

information, accountants and the accounting of the organization in general.

The digital transformation of business also affects management accounting, and will 

affect it in the future, due to the fact that today’s organization has become in need 

of more accurate and timely information using digital technologies, which requires 

the need to develop and adapt management accounting tools in a manner that is 

commensurate with these developments and changes.

Overview

Aim of the conference

The main objective of this conference is to present the contemporary management 

accounting, the digital transformation and their impact on the management 

accounting, the new role of management accounting in an environment dominated 

by digitization, solutions and forecasts related to adapting management accounting 

to digital technologies.
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إن أي مؤسســة اقتصاديــة بحاجــة لأدوات وتقنيــات تمكنهــا مــن التخطيــط لأعمالهــا والرقابــة عليهــا 

ــات  ــث عــن أدوات وتقني ــا بصــدد الحدي ــة والرشــيدة، ونحــن هن ومســاعدتها فــي اتخــاذ القــرارات الصائب

محاســبة التســيير، هــذه الأخيــرة تعمــل علــى توفيــر مجموعــة هامــة مــن المعلومــات الماليــة وغيــر 

الماليــة، الكميــة والنوعيــة التــي تســمح للمؤسســة بالوقــوف علــى مســتوى أدائهــا بغيــة تحســينه.

عرفــت محاســبة التســيير تغيــرا وتطــورا كبيــرا فــي أدواتهــا وتقنياتهــا، بســبب تغيــر بيئــة المؤسســات 

التــي أصبحــت أكثــر ديناميكيــة نتيجــة حــدة المنافســة وســرعة التطــور التكنولوجــي، وهــو ماجعــل مــن 

ــة  ــة، الطــرق التقليدي ــي باســتخدام المؤشــرات المالي ــل المال ــة )التحلي ــات والأســاليب التقليدي التقني

لمحاســبة التكاليــف، الموازنــات التقديريــة، لوحــة القيــادة،.....( والتــي بــرزت فــي ظــروف ميزهــا الكثيــر 

مــن الإســتقرار وقلــة المنافســة والطلــب الكبيــر علــى المنتوجــات، غيــر قــادرة علــى توفيــر المعلومــات 

اللازمــة فــي الوقــت المناســب لإتخــاذ القــرارات الملائمــة، مــا جعــل العديــد مــن الباحثيــن في هــذا المجال 

يقدمــون أدوات وتقنيــات جديــدة كبطاقــة الأداء المتــوازن، نظــام التكاليــف علــى أســاس الأنشــطة، 

التكلفــة المســتهدفة، نظــام إدارة الجــودة الشــاملة، التكلفــة المســتهدفة.......وغيرها.

العالــم اليــوم يعيــش عصــرا جديــدا هــو عصــر الرقمنــة، فاســتخدام التكنولوجيــا الرقميــة يتزايــد يومــا 

بعــد يــوم  فــي جميــع جوانــب الحيــاة، لاســيما قطــاع الأعمــال، حيــث تجــد المؤسســات الاقتصاديــة 

نفســها اليــوم أمــام حتميــة مواكبــة  هــذا التغييــر وضــرورة التحويــل الرقمــي  لأعمالهــا.

إن التحــول الرقمــي للأعمــال ســيؤثر لامحــال علــى أســاليب التســيير فــي المؤسســات، وأدوات 

محاســبة التســيير واحــدة مــن هــذه الأســاليب التــي تتأثــر الآن وســتتأثر مســتقبلا بهــذا التحــول لا 

محــال، ودرجــة تأثرهــا مرهــون بمــدى اســتجابتها لهــذا التطــور ؛ فالمؤسســة اليــوم أصبحــت بحاجــة 

ــر  ــب ضــرورة تطوي ــة، وهــو مــا يتطل ــات الرقمي ــر دقــة وســرعة باســتخدام التقني ــى معلومــات أكث إل

ــرات . ــاءم مــع هــذه التطــورات والتغي ــا يتناســب ويت ــف أداوت محاســبة التســيير بم وتكيي

ديباجة

الهدف من الملتقى

ــورات  ــرات والتط ــل التغي ــي ظ ــيير ف ــبة التس ــه محاس ــع أن تلعب ــد المتوق ــدور الجدي ــى ال ــرف عل التع

ــف محاســبة  ــات لتكيي ــول واقتراح ــم حل ــول الرقمــي؛ تقدي ــي يمكــن أن يحدثهــا التح المســتمرة الت

ــة. ــات الرقمي ــع التقني التســيير م
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Conference Topics
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Digital accounting; 

Contemporary management accounting; 

Digital transformation and Digital technologies ;

Modern management accounting tools;

The impact of information technologies on management accounting;

The impact of big-data and cloud computing on management accounting;

Contemporary management accounting practices and case studies;

Environmental management accounting;

Management accounting and Covid-19;

Marketing strategy and management accounting;

Others related topics.
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المحاسبة الرقمية؛

محاسبة التسيير الحديثة؛

التحول الرقمي والتكنولوجيات الرقمية؛

الأدوات الحديثة لمحاسبة التسيير؛

أثر تكنولوجيا المعلومات على محاسبة التسيير؛

أثر البيانات الضخمة، السحابة الرقمية، ... على محاسبة التسيير؛

تطبيقات وممارسات لمحاسبة التسيير الحديثة ودراسات حالة؛

محاسبة التسيير البيئية؛

محاسبة التسيير وجائحة كورونا -19-؛

استراتيجية التسويق ومحاسبة التسيير؛

أبحاث أخرى ذات صلة بموضوع الملتقى.
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محاور الملتقى
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1 - The research should be written under a scientific methodology condition.

2 - The research must be new and not published before or used for a previous 

participation in a scientific manifestation.

3 - Articles containing qualitative and quantitative studies, will be given priority;

4 - The article of the research should be written by means of one of the following 

languages: Arabic, French or English.

5 - The research should be sent as a sort of “Word” using the writing style: 

Sakkal Majalla taille 14 (references taille 12) for Arabic rewritten researches; and 

time new roman taille 12 (references taille 10) for the other foreign language 

written researches; The space between lines should be with 1.15 cm; and the 

number of pages must be between 15 to 30 pages maximum.

6 - The article must be joined to an abstract with the keywords in the language 

of the article and another.

7 - The number of participants not exceed 3.

8 - References must be written at the end of the article

Participants guidelines
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1 - تكتب المداخلات وفق الشروط المنهجية المتعارف عليها في البحث العلمي.

ــرة  ــي تظاه ــا ف ــاركة به ــرها أو المش ــبق نش ــم يس ــدة، ول ــة جدي ــون المداخل ــب أن تك 2 - يج

ــرى. ــة أخ علمي

3 - الأولوية للمداخلات التي تحتوي على دراسات تطبيقية وكمية.

4 - تكتب المداخلة بأحد اللغات الثلاث: العربية، الإنجليزية أو الفرنسية.

5 - ترســل المداخــات فــي شــكل Word باســتعمال خــط Sakkal Majalla حجــم 14 )حجــم 

12 للمراجــع( بالنســبة للمداخــات العربيــة؛ و Time New Roman حجــم 12 )حجــم 10 للمراجــع( 

بالنســبة للمداخــات باللغتيــن الإنجليزيــة والعربيــة، مــع وضــع مســافة 1,15 بيــن الســطور؛ ويكون 

عــدد الصفحــات بيــن 15 و 30 صفحــة كحــد أقصــى.

6 - ترفق المداخلة بملخص مع كلمات مفتاحية بلغة المقال ولغة أخرى.

7 - ألا يتجاوز عدد المشاركين في المداخلة الواحدة ثلاثة مشاركين.

8 - تكتب المراجع في نهاية المقال.

شروط المشاركة
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Note 

- Accepted articles will be published in an International Standard Book Number 

(ISBN).

- Articles in English will be published by an internationally renowned publishers 

(Emerald, Taylor & Francis, …) after they pass on scientific arbitration.

Important dates

Submit full papers to

Full paper submission deadline                    Mai the 05, 2022

Notification of acceptance                      June the 15, 2022

Conference date                        June the 22 / 23, 2022

mana.dig.2021@gmail.com

If you have any questions please contact:

Dr. BENAHMED Saadia -Conference Chair-

   saadia.benahmed@univ-relizane.dz
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ملاحظة

- ستنشر المداخلات المقبولة في كتاب ذو ترقيم دولي.

ــن  ــد الناشــرين الدوليي ــل أح ــي مــن قب ــاب دول ــة ستنشــر فــي كت - المداخــات باللغــة الإنجليزي

المشــهورين ) Emerald, Taylor & Francis, …( ، وهــذا بعــد تحكيمهــا.

مواعيد مهمة

ترسل المداخلات كاملة إلى البريد الالكتروني التالي

آخــر أجــل لإســتقبال المدخــات                            2022/05/05

الــرد علــى المدخــات المقبولــة                                 2022/06/15

تاريخ انعقاد الملتقى الدراسي                          22 و 2022/06/23

mana.dig.2021@gmail.com

لأي إستفسار يرجى الاتصال بـ: د. بن أحمد سعدية رئيسة الملتقى

saadia.benahmed@univ-relizane.dz   :  على البريد الإلكتروني 
















